
 

  
Ordinært Udsatterådsmøde 22/09 2022 

 

Tid Dagsordenspunkt Ansvarlig 

12.00 – 12.30 Ad 1) Frokost 

 

 

12.30 – 12.45 Ad 2) Godkendelse af dagsorden og referat samt orien-

tering  

• Udsatterådet skal godkende mødets dagsorden og 

referatet fra rådsmødet den 2. juni 2022 

• Introduktion, nyt medlem: Mette Faber, Mødrehjæl-

pen 

• Kort orientering om Landspanelmødet 3. juni fra 

dem, der deltog 

• Orientering om Hjemløsetællingen 

 

Bilag:  

• 2a: Referat fra udsatterådsmøde 2. juni 2022 

• 2b: Henvendelse fra Udsatterådet vedr. Socialudval-

gets studietur 

• 2c: Henvendelse til Teknik- og Miljøborgmesteren fra 

Udsatterådet 

• 2d: Program for landspanelmøde 3. juni 

• 2e: National kortlægning af Hjemløshed 2022 

 

 

22. september 2022 

 

 

 

 

 

Dagsorden 

MØDEDATO:  

22.09.2022 

 

TID: 12.00 – 16.00  

STED:  Det Grønland-

ske Hus, Løvstræde 

6, 1152 København K 

 

MØDEDELTAGERE: 

Peter, Brian, Jannet, 

Leise, Mette, Dennis, 

Maja, Vibeke, Winnie 

og Nanna 

Sekretariat: Camilla, 

Ask, Rasmus 

 

Afbud: Pernille, Anja, 

Nikolaj 
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12.45 – 13.00 Ad 3) Kort opsamling på Udsatterådets deltagelse i So-

cialudvalgets budgetseminar 

• Brian og Maja fortæller om oplægget og drøftelserne  
 

Bilag:  

• 3a: Udsatterådets oplæg til Socialudvalgets budget-

seminar 

 

 

13.00 - 13.30 Ad 4) Lighed i Sundhed 

• Mette fortæller om Sundhedsstyrelsen Seminar om 

Sundhedsindsatser målrettet socialt udsatte bor-

gere 

 

• Kort om Visitationsudvalget v. sekretariatet 
 

• Drøftelse i rådet: Hvad ønsker vi at gøre/sætte fokus 

på i forhold til ulighed i sundhed for socialt udsatte 

mennesker? 

 

• Opsamling på drøftelserne:  

- Hvad ønsker rådet at gå videre med? 
Hvad skal det konkret munde ud i?  

- Hvordan kunne en mærkesag om (u)lig-
hed i sundhed se ud? Hvem vil medvirke 
til konkretisering af mærkesagen? 

- Hvis der er ønske om et oplæg fra kom-
munen: Hvilken viden er det Udsatterå-
det ønsker og hvorfor? Hvad vil vi konkret 
gerne have viden om? Hvilke temaer er 
særligt interessante for rådet og hvorfor? 

 

Bilag:  

• 4a: Program for Sundhedsstyrelsens seminar i juni 

• 4b: Rådet for Socialt Udsattes anbefalinger til lighed i 

Sundhed 

• 4c: Rådet for Socialt Udsattes brev til politikere i 

kommuner og regioner 

 

 

13.30 – 13:45 Pause  

13:45–14.00 Ad 5) Arbejdet med civilsamfundsstrategi 

• Arbejdsgruppen fortæller og det drøftes i rådet:  
Arbejdsgruppen har talt om at lægge op til, at der 

udarbejdes en civilsamfundsstrategi for hele Køben-

havns Kommune.  

Hvad tænker medlemmerne i Udsatterådet om det, 

og hvilke input er der til arbejdsgruppen?  
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14.00 – 14.45 Ad 6) Udsatteenheden 

• Oplæg fra Pedro Michael, Hjemløseenheden, Mi-

chael Hjort, Center for Opioider og Substitutionsbe-

handling og Hallur Thorsteinsson, Psykiatrisk Center 

Amager (ca. 20 min) 

• Spørgsmål og drøftelse 

 

Bilag:  

6a: Udsatterådets bemærkninger til budgetnotat om 

Tværgående Udsatteenhed  

 

 

14.45 – 15.00 Ad 7) Opfølgning på oplægget 

• Hvad gør rådet sig af tanker på baggrund af oplæg-

gene og drøftelserne? 

 

 

15:00-15:10  Pause  

15.10 – 15.40 Ad 8) Forberedelse af næste møde samt tema om rets-

sikkerhed 

 

• Hvad ønsker rådet at drøfte på næste møde? 

 

• Hvad skal et temamøde om retssikkerhed indeholde? 

Hvem skal med og hvad skal de på mødet (formål 

med deres deltagelse)?  

 

Bilag:  

8a: Borgerrådgiverens beretning for 2021  

 

 

15.40 - 15.45 Ad 9) Eventuelt  

 

 

15.45 – 16.00 Ad 10) Rundvisning hos Det Grønlandske Hus 

 

 

 

Bilagsoversigt: 

• 2a: Referat fra udsatterådsmøde 2. juni 2022 

• 2b: Henvendelse fra Udsatterådet vedr. Socialudvalgets studietur 

• 2c: Henvendelse til Teknik- og Miljøborgmesteren fra Udsatterådet 

• 2d: Program for landspanelmøde 3. juni 

• 2e: National kortlægning af Hjemløshed 2022 

• 3a: Udsatterådets oplæg til Socialudvalgets budgetseminar 

• 4a: Program for Sundhedsstyrelsens seminar i juni 

• 4b: Rådet for Socialt Udsattes anbefalinger til lighed i Sundhed 
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• 4c: Rådet for Socialt Udsattes brev til politikere i kommuner og regi-

oner 

• 6a: Udsatterådets bemærkninger til budgetnotat om Tværgående 
Udsatteenhed  

• 8a: Borgerrådgiverens beretning for 2021  

 

 

Ad 2) Godkendelse af dagsorden og referat samt orientering  

Det blev foreslået, at der til dagens møde blev tilføjet et punkt vedr. de 

stigende elpriser. Rådet blev enige om, at det skulle drøftes efter dagsor-

denens punkt 3. 

 

Dagsordenen, med tilføjelse af punktet vedr. stigende elpriser og refera-

tet fra sidste møde blev godkendt uden yderligere bemærkninger.   

 

Vibeke, som deltog i landspanelmødet den 3. juni, gav en kort oriente-

ring herom. Til landspanelmødet var der oplæg og workshops omkring 

hvordan der i de nedsatte udsatteråd rundt omkring i landet bliver af-

holdt gode og inkluderende møder, og hvordan dette har indflydelse på 

deltagelsen og udbyttet ved møderne. 

 

Rådet diskuterede, hvordan disse input kunne bruges i rådsmøderne 

fremadrettet, med et særligt fokus på brugerrepræsentationen i rådet. 

Rådet ønskede en mere inkluderende tilgang; en mere reel inddragelse 

frem for formel inddragelse. Det blev foreslået at Sekretariatet forud for 

møderne snakker med brugerrepræsentanterne fx ved orientering i bi-

lag. 

 

Rådet blev informeret om, at Socialudvalget ikke er vendt tilbage på de-

res henvendelse vedr. Socialudvalgets tur til Grønland. 

 

Rådet blev informeret om, at de har modtaget svar fra Teknik- og miljø-

forvaltningen på deres henvendelse fra juli. 

 

Ad 3) Kort opsamling på Udsatterådets deltagelse i Socialudvalgets 

budgetseminar 

 

Maja samlede op på rådets deltagelse i Socialudvalgets budgetseminar  

 

Rådet advokerede fastfinansiering og varig drift, i stedet for puljefinan-

siering samt fremhævede at det ikke nytter at hive udgifter fra andre om-

råder ind i tæt konkurrence med socialudgifterne.  

 

Socialudvalget var lydhørt overfor rådene og deres fremstillinger, og rå-

det mente, at det er et godt forum også at lægge mere energi i næste år.  
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Punkt vedrørende stigende elpriser 

Rådet udtrykte stor bekymring for at de sociale og frivillige tilbud, som i 

forvejen er presset efter Covid-19, yderligere presses af de stigende el-

priser. I Rådet var der enighed om, at det er et problem der skal løses 

hurtigt, og at der skal trækkes på erfaringerne man gjorde sig under Co-

vid-19. 

 

For Rådet var det vigtigt, at der blev peget på problemstillingen med de 

stigende el-priser og at relevante parter bliver gjort opmærksomme på 

problemstillingen. Rådet blev enige om, at rette henvendelse til Køben-

havns Kommune med en opfordring til at gå forrest og tage initiativ. Det 

er et område som skal løftes politisk og ikke kun holdes på et forvaltnings-

niveau. Det var for Rådet også vigtigt, at løsningen bliver kommunikeret, 

så dem der er under administration, også er med.  

 

 

Ad 4) Lighed i Sundhed 
Mette fortalte om Sundhedsstyrelsens Seminar om Sundhedsindsatser 

målrettet socialt udsatte borgere. 

 

Rådet diskuterede de forskellige fokuspunkter, der blev vendt på semi-

naret samt flere undersøgelser, som er kommet til på området; den sid-

ste er lavet for folkesundhedsvidenskab målrettet udsatte borgere.  

 

Der blev peget på, at der er store strukturelle udfordringer. For at arbejde 

videre og bevæge sig ind i dette, er der brug for kompetencer og net-

værk.  Mette argumenterede for nødvendigheden for, at der sker innova-

tion på området. En mulighed er at kigge på projekter og forsøg som er 

blevet iværksat andre steder. For at gøre en forskel, er man nødt til at vide, 

at strukturerne skal være anderledes end det aktuelle sygehusvæsen. 

 

Rådet blev enige om, at der skal være fokus på bruger- og patientinddra-

gelse. Der skal afsættes midler til at indhente viden om patientgruppen, 

og det skal Rådet være med til at presse på for.  

 

Winnie påpegede, at der findes data på området som man kan bygge vi-

dere på ift. udsatte borgere, men at der kan bruges mere data på områ-

det. Det kræver, at vi bevæger os ud med det sundhedsfaglige personale 

og får skabt en dialog.   

 

Rådet snakkede om muligheden for at skabe dialog med regionens ud-

satteråd og relevante sundhedsmyndigheder, med en forespørgsel om, 

hvad de vil gøre for at nå flere borgere ift. sundhedsydelser og at der 

mangler fokus herpå.  
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Ad 5) Arbejdet med civilsamfundsstrategi 

Rådet blev orienteret om arbejdet med civilsamfundsstrategien i samar-

bejde med frivilligrådet.  

 

I arbejdsgruppen blev der snakket om et tættere samarbejde mellem 

kommuner og civilsamfund.  

 

Brian pointerede vigtigheden i, at strategien skal være operationel og at 

der kan arbejdes mod en ’Københavner-model” for en sådan strategi.  

Strategien skal være permanent, men også sikre forandringsstrategier. 

Et vigtigt element er gensidighed og at rådet bliver mødt af Kommunen. 

 

Rådet besluttede at følge op på processen med civilsamfundsstrategien 

på næste udsatterådsmøde. 

 

 

Ad 6) Udsatteenheden 

Oplæg fra Pedro Michael, Hjemløseenheden, og Hallur Thorsteinsson, 

Psykiatrisk Center vedrørende etableringen af en tværsektionel Udsatte-

enhed.  

 

Spørgsmål: 

Rådet stillede spørgsmål til oplægget vedrørende Beskæftigelses- og 

Integrationsforvaltningens rolle, inddragelsen af civilsamfundet 

samt det mere konkrete indhold og udformning af Udsatteenheden.  

 

Rådet lagde op til vigtigheden i kommunikationen omkring Udsatte-

enheden. Selvom man er påpasselig indtil der kan vises resultater, 

har civilsamfundet brug for kommunikation, hvis vi skal understøtte 

det bedst muligt.  

 

Afslutningsvist blev der lagt vægt på at fortsætte kontakten mellem 

Rådet og repræsentanterne fra Udsatteenheden. I de næste skridt vil 

civilsamfundet få en stor betydning. 

 

 

Ad 7) Opfølgning på oplægget 

Efter oplægget om Udsatteenheden samlede rådet op på de spørgs-

mål der var stillet undervejs, samt dialogen med Pedro og Hallur.  

 

Rådet var glade for, at der er interesse for en tværsektionel Udsatte-

enhed og at det bliver løftet. Oplægget var spændende og perspek-

tivrigt.  
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Ad 8) Forberedelse af næste møde samt tema om retssikkerhed 

Rådet udtrykte en bekymring for, hvordan det ser ud med retssikkerhe-

den på socialområdet.  

Rådet diskuterede muligheden for et ekstraordinært møde med temaet 

retssikkerhed, da dette er et af rådets mærkesager og der dermed vil 

være tid til at kunne gå i dybden med emnet.  

 

På baggrund af borgerrådgiverens årsberetning 2021, hvori det fremgår, 

at det forventes at være et mørketal på området, ønskede udsatterådet 

mere viden på området. Det blev besluttet, at der forud for næste udsat-

terådsmøde skulle indhentes relevante informationer til forberedelsen af 

et møde med retssikkerhed som tema.  

 

Ad 9) Eventuelt  

På næste møde drøftes plan for året 2023.  

 

Udsatterådet ønskede, at der i det nye år skulle følges op på rådets mær-

kesager vedrørende retssikkerhed og lighed i sundhed.  

 

Ad 10) Rundvisning hos Det Grønlandske Hus 

Leise viste Udsatterådet rundt i Det Grønlandske Hus.  

Du kan læse mere om Det Grønlandske Hus og deres arbejde på deres 

hjemmeside: Kalaallit Illuutaat - Det Grønlandske Hus (sumut.dk) 

https://www.sumut.dk/

